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JORNADA DE TREBALL DE L’ALTERNATIVA

El PS demana que es canviï el
model actual de relació amb la UE
b

b

JAUME VENTURA*
ANDORRA LA VELLA

33 Aspecte que oferia, ahir, l’Art Hotel d’Andorra la Vella.

TONY LARA

Vilà i Clavera
esperen tenir acabat
l’informe entorn del
mes de maig

Diuen que el model
de reformes té una
part «de discriminació
i d’interessos» evident

L’
Alternativa va desenvolu-
par ahir unes jornades
de treball per estudiar
quin tipus de relació

hauria de tenir Andorra amb la
Unió Europea. Unes jornades que
eren la segona part d’un projecte
que es va iniciar el 2003 i que està
encapçalat per la catedràtica de dret
internacional privat, Blanca Vilà, i el
catedràtic d’economia aplicada,
Joan Clavera, de la Universitat
Autònoma de Barcelona. Pel seu es-
tudi, que es pretén presentar abans
de l’estudi, els dos experts han entre-
vistat personalitats representatives
de la política, l’economia i la socie-
tat andorrana.

Cal recordar que l’Alternativa
sempre s’ha mostrat partidària d’un
model allunyat de l’acord de coope-
ració actual però que no signifiqui
una adhesió plena. És per això que
Vilà va destacar que proposen «anar
per la via d’un acord d’associació.
Hem examinat què ha passat en
quatre anys, i nosaltres, per exem-
ple, vam ser els primers que vam
sol.licitar el tema del bon veïnatge.
Però també proposem anar cap a
d’altres conceptes, com ara el virtual
membership o d’integració diferencia-
da. Així doncs, proposem un altre
terme, que es podria dir microestat, i
seria aplicable a d’altres estats, en

els quals les fronteres exteriors són
internes geogràficament i política-
ment, cosa que significa que estan
incrustats en estats membres. Seria
el cas no només d’Andorra, sinó
també de Mònaco, San Marino o
Liechtenstein».

D’altra banda, Vilà va ressaltar
que el seu informe «està en un segon
pla de precisió, deixant oberts molts
elements i possibilitats de prendre
en consideració el que va passant i el
que passarà». A més, va destacar que
volen tenir en compte que es jugui
«amb la capacitat de fer bé els deu-
res internament».

CRÍTIQUES ECONÒMIQUES / Tot plegat
porta als experts a examinar algu-
nes de les lleis econòmiques que es-
tan d’actualitat, com ara la d’inver-
sions estrangeres o la de societats.

En aquest sentit, Vilà es va mostrar
clara: «El model actual que s’està
proposant no és el que avalem, per-
què hi ha un element de discrimina-
ció i d’interessos evident. És total-
ment proteccionista». Clavera, per la
seva banda, va explicar que «el més
important és veure el model que hi
ha al darrere i canviar l’enfocament.
Fins ara hem dit que el país s’ha
d’obrir, però cal analitzar per què
interessa que les empreses vinguin».

Aquesta preocupació també va
ser detectada pels experts pel que fa
al sector financer. Clavera va desta-
car que aquest sector «és sòlid a mig
termini, no té problemes, almenys
aparentment. El problema es troba
en la sostenibilitat del model de ne-
goci a mig termini. Això és el que
s’intenta investigar i veure quins
són els punts forts i febles del sector

financer en un ambient internacio-
nal que ha canviat. S’ha de veure
com es tracta l’estalvi extern perquè
la banca pugui treballar i hi hagi
més possibilitats d’invertir a Andor-
ra i fer negoci bancari.

Finalment, Clavera es va mostrar
força preocupat per les darreres
notícies relatives a la llista de paradi-
sos fiscals de l’OCDE: «Mònaco, An-
dorra i Liechtenstein han sortit ple-
gats als diaris, cosa que ens preocu-
pa. Andorra ha de reflexionar i apro-
par-se als nous temps, i més veient
que alguns estats d’Europa o fins i
tot els EUA toleren malament l’opa-
citat i el secret bancari. El Principat
s’ha d’homologar amb les demo-
cràcies occidentals i i preparar el sis-
tema per a una gran normalitza-
ció». H
*jventura@andorra.elperiodico.com

el context
CANVI DE
MENTALITAT

< El que Clavera va lloar va ser
el canvi de mentalitat que s’ha
produït en aquests darrers
quatre anys al Principat: «Han
passat moltes coses, s’han
destruït molts tabús i es parla
molt més del canvi de model
econòmic i de coses que abans
era gairebé impossible fer-ho,
com ara d’una fiscalitat directa».
A més, va ressaltar que «ara ja
no passa res per dir que s’ha de
tenir una imposició indirecta
igual que a Europa. Així doncs,
podria ser interessant comparar
els dos treballs per veure
l’evolució que hi ha hagut al
país».

VILA
BLANCA

CATEDRÀTICA DE LA UAB

«Proposem anar cap a
d’altres conceptes, com
ara ’virtual membership’
o integració diferenciada»

CONCEPTES

«L’informe deixa obertes
possibilitats de prendre
en consideració el que va
passant i el que passarà»

ADAPTACIÓ

‘‘

Bartumeu, inquiet per la
«despreocupació» de Pintat
b

J. V.
ANDORRA LA VELLA

bDiu que «hauria de tenir
més prudència quan els
seus discursos són
desmentits per la realitat»

Per la seva banda, el president del
Grup Parlamentari Socialdemòcra-
ta, Jaume Bartumeu, es va mostrar
inquiet per la «despreocupació» de
Pintat pel que fa a la possible sortida
del Principat de la llista de paradisos
fiscals: «Hauria de tenir més prudèn-
cia quan els seus discursos són des-
mentits per la realitat. Fa poc, per
exemple, es va reunir a París amb el
màxim responsable de l’OCDE, Án-
gel Gurría, que precisament aquesta

setmana ha emès un comunicat
duríssim que afectava Andorra. Si
després de tot això encara pot fer de-
claracions dient que no li preocupa
aquest tema, anem bé».

En aquest sentit, Bartumeu va
destacar que «la ciutadania i els
agents econòmics ens diuen cada
dia que les coses no van bé. Hi ha la
sensació generalitzada que el Go-
vern ha fracassat en la reorientació
d’un nou marc econòmic. L’Alterna-
tiva podrà concretar una proposta
que engresqui els agents econòmics

i torni l’esperança a tots els que tre-
ballen i viuen a Andorra».

VISITA DE L’OCDE / Cal recordar que
després de les últimes manifesta-
cions de l’OCDE, el Govern va enviar
un comunicat per dir que manté
contacte amb Gurría i que ha comu-
nicat a l’OCDE l’aprovació de la Llei
de societats i de la Llei de comptabi-
litat dels empresaris per «actualitzar
els informes de l’organisme». A més,
des de Govern s’assegura que el tre-
ball conjunt amb l’OCDE culminarà
amb la visita d’una delegació de
l’ens a Andorra abans de l’estiu. Per
un altre costat, el Govern també es
reafirmava en «la seva voluntat de
conduir l’economia d’Andorra cap a
la transparència«. H

Creu que «hi ha la
sensació que el Govern
ha fracassat en la
reorientació econòmica»

TONY LARA

33 Vilà, Bartumeu i Clavera, ahir.
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“Hem d’anar amb comp-
te per homologar-nos i
preparar el sistema cap
a la normalització de les
institucions financeres”

Joan Clavera���������	
��
��
��

“Em preocupa la des-
preocupació de Pintat

sobre el futur del nostre
país i en la defensa com

a plaça financera”

Jaume Bartumeu�����
����
������������
��

“L’especificitat és per
dir que no a Schengen
d’immediat i per fer els

deures per tenir una 
carta per negociar”

Blanca Vilà���������	�
��
��
��
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Blanca Vilà, Jaume Bartumeu i Joan Clavera van presidir ahir al matí la jornada de treball del PS sobre Europa. XAVIER PUJOL

Els assessors del PS sobre la UE
alerten del risc de l’opacitat financera

Insisteixen que Andorra ha de millorar la legislació per tenir una carta per negociar
P. M. Vivas

Andorra la Vella
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La policia estableix controls viaris
per detectar la presència de droga

INTERIOR

Nova fase de l’operació per combatre la possessió d’estupefaents
Redacció

Andorra la Vella
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